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Arrels Fundació va atendre
3.283 persones sense llar durant
el 2023 i a finals d’any va comp-
tar 1.384 persones que dormien
al carrer a Barcelona. Són les xi-
fres més elevades des que es
van començar a recollir dades i
alerten d’un problema creixent.

En els últims anys s’han am-
pliat i millorat els serveis i recur-
sos per fer front a aquesta reali-
tat, però encara no en són prou.
“Tot i els esforços de l’adminis-
tració pública, els recursos bàsics
que tenim a Barcelona per a per-
sones que viuen al carrer són in-
suficients”, afirma Ferran Bus-
quets, director d’Arrels Fundació.
En l’anàlisi de les dades afegeix

que haver atès més persones que
en anys anteriors “no és una
bona notícia; al contrari”.

Arrels va atendre un 7% més
de persones el 2023 que el 2022.
L’atenció inclou les persones vi-
sitades al carrer i les qui han anat
al centre obert a resguardar-se,
fer ús dels serveis bàsics o de-
manar orientació. També té en
compte els usuaris del servei
ocupacional i els qui viuen en els
allotjaments que gestiona Arrels.
Un 87% de les persones ateses
han estat homes i un 13% dones.

EL RECOMPTE
Si la dada ja crida l’atenció en ser
un 12% més alta que el 2022, des
d’Arrels asseguren que és només
un mínim i que el nombre real de
persones que dormen al carrer és
encara més elevat. Remarquen
que el recompte es va fer al de-

sembre i durant l’hivern les per-
sones sense llar passen més des-
apercebudes perquè busquen
espais més resguardats del fred.

Cal tenir present, però, que
no totes les persones sense llar
dormen al carrer, unes 2.803 s’a-
llotgen en diferents establiments

habilitats a la ciutat, segons l’úl-
tim recompte de la Xarxa d’A-
tenció a Persones Sense Llar. A
més, les dades de l’Ajuntament
apunten que al voltant de 651
persones viuen en espais com ara
solars i fàbriques abandonades.

“Hi ha joves, gent gran, adults
sols o en parella, persones que
pateixen problemes de salut
mental o orgànica, persones mi-
grades… Cadascú té una situació
diferent. Cal que totes les admi-
nistracions ens posem d’acord
per buscar solucions i adaptar-
nos a totes aquestes necessi-
tats”, reclama Busquets.

ON SÓN?
Ciutat Vella i l’Eixample són els
districtes on hi ha més persones
sense llar al carrer, ja que entre
tots dos agrupen el 46% del to-
tal de Barcelona. Els segueixen
Sants-Montjuïc (209) i Sant-
Martí, sent aquest segon un dels
que més increment ha viscut en
l’últim any (de 159 a 198).

Arrels destaca l’augment de
persones dormint a la intempè-
rie en zones més allunyades del

centre de la ciutat com ara Sar-
rià-Sant Gervasi, Gràcia, Sant
Andreu i Nou Barris.

El director d’Arrels exposa la
complexitat que té revertir la
problemàtica, ja que “ara mateix,
la realitat és que una persona que
dorm al carrer té pràcticament
nul·les les possibilitats de deixar
de dormir-hi perquè bona part
de les alternatives que s’ofereixen
són temporals i no permeten a la
persona recuperar-se de la vida
al ras per millorar i transformar
la seva situació”.

L’entitat treballa sense des-
cans gràcies als voluntaris i va-
lora la implicació de molts veïns
i veïnes que els contacten pre-
ocupats per les situacions que vi-
uen als carrers dels seus barris.
Se’ls pot contactar a través de la
seva aplicació, del seu portal
web i del telèfon de contacte.

Dues voluntàries passen pel costat d’un racó de Barcelona on dorm una persona sense llar. Foto: Arrels Fundació

Mar Bermúdez
BARCELONA

Barcelona, ciutat sense llar
» Arrels Fundació va atendre més de 3.000 persones sense sostre durant l’any 2023

» La quantitat de gent que dorm al carrer continua creixent i ha arribat a xifres mai vistes

A Sarrià-Sant Gervasi 
hi ha unes 78 persones
vivint al carrer, l’any
2022 n’hi havia  34

En portada
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La lupa

per Xavier Marcé, regidor de Cultura i Indústries Creatives de l’Ajuntament de Barcelona i regidor de Nou Barris

Tot recordant el pessebre de Sant Jaume
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Sobre les idees dels
partits independentis-

tes no es pot construir
res perquè estan corcades de base. Ve-
nen d'una mentida massa gran. Ni
tan sols s'hi pot construir una defen-
sa de l'autonomia, i molt menys encara
de la llengua. Per això hi ha aquest
pendent decadent.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Ja fa vora un segle que
el català viu, perviu i

s'engrandeix a través de
milers i milers de fills de gent que no
parlava català. Així ha estat i proba-
blement així continuarà sent, sobretot
si no guanyen els que voldrien expul-
sar de la catalanitat nens en el seu pri-
mer dia de vida.

Ara que es parla tant
del futur del país i de la

necessitat de generar
nous referents de la catalanització,
hem estrenat un nou format per EVA
amb l’Ayoub Borbata, un TikToker ca-
talà marroquí, referent màxim i que
volem fer créixer. 
Doneu-li amor!

@AlbertLloreta@apuente@JordiGraupera

Grifols no se puede
comparar con GOWEX.

Es una empresa estraté-
gica en sanidad, líder mundial de plas-
ma sanguíneo. Ni os imagináis qué
puede pasar si quiebra, no solo en Es-
paña. Esto afectaría a USA y Europa. El
informe de Gotham City no puede de-
cir: “Si no estamos equivocados”.

@CarloPetrungaro

En aquests moments de la jugada, que tants
barcelonins s’entretinguin a debatre les
virtuts del pessebre de la plaça de Sant Jau-
me és un senyal de bona salut ciutadana. No

serà per manca de problemes més greus a la ciutat
i al món que hom observi amb cert humor que treu-
re uns minuts al desassossec de la vida quotidiana
per discutir si el pessebre és prou modern o tradi-
cional és francament encoratjador. Deixeu-me dir per
començar que a mi m’ha agradat el pessebre d’en-
guany: ha estat prou tradicional per reconèixer-hi les
essències icòniques de tota la vida i prou modern per
no competir amb els que el mateix Ajuntament o les
Associacions de Pessebristes munten al Monestir de
Pedralbes, al Museu Marès, al Reial Cercle Artístic
o en altres indrets de la ciutat.

Això dels pessebres és com una comèdia de Sha-
kespeare: cada versió explica el mateix, però alhora
són ben diferents. Afegim-hi que, de retruc, aquest fet
remarca l’extraordinària vigència del dramaturg an-
glès. Malgrat tot, aquest any el pessebre no ha estat,
dissortadament, el principal protagonista de la pla-
ça de Sant Jaume i, en conseqüència, el tradicional de-
bat que arrossega ha passat a un segon pla, víctima,
segurament, de l’enorme quantitat d’elements na-
dalencs que han guarnit aquesta plaça tan nostrada.

Situats a la plaça, a la dreta, un arbre de Nadal, fas-

tuós regal de Mercabarna, amb una alçada de 15 me-
tres. Al davant, a la façana de la Generalitat, una pro-
fusió de cartellets amb tota mena de reivindicacions
tan adients per Nadal com per l’Onze de setembre o,
ateses les circumstàncies, un dia qualsevol. Al darrere,
a la façana de l’Ajuntament, una gran banda dedica-
da, ara sí, a les festes de Nadal. A l’esquerra, el pes-

sebre, una escenografia signada per Ignasi Cristià, lleu-
gerament inspirada en les antigues construccions na-
politanes, que lluny de fugir d’estudi recull totes les
peces del pessebre tradicional amb la mirada posa-
da al segle XXI (res que no fessin en el seu moment
els seus antics col·legues italians). De context, algun
balcó i un àtic-terrassa il·luminats, no sé gaire bé si
a propòsit de Nadal o simplement perquè fa bonic.

Tot plegat, una construcció exageradament car-
regada, mancada de guió i allunyada del que un es-
pera trobar a la plaça més simbòlica de tota Barce-
lona. Efectivament, aquest any s’ha parlat poc del pes-

sebre potser perquè obligaria a parlar de tota la pla-
ça i això requeria, sap greu dir-ho, un tractament es-
pecial. A més, hi ha hagut sort perquè ben bé s’hi hau-
rien pogut afegir els ja tradicionals personatges que
a hores fixes reclamen a crits, a un costat i l’altre de
la plaça, els seus íntims desitjos reivindicatius dis-
fressats de pastorets. O les múltiples manifestacions
que dia si dia no es congreguen a la plaça haurien po-
gut tenir la idea de portar garlandes, un barret del
Pare Noel o, en funció de la gravetat del tema, un ra-
mat d’ovelles.

Cal dir que tot plegat ha estat casual, que ningú
ho ha planificat, que ha estat una barra lliure a con-
seqüència, amb total seguretat, dels inevitables
efectes benèvols d’aquesta època de l’any, circum-
stància que ens hem d’agrair i que alhora ens recorda
que ens hem de reunir perquè això no acabi sent un
mal precedent.

Atès que els estimats Reis Mags d’Orient no te-
nen cap ofici a la plaça de Sant Jaume i que són ex-
perts proveïdors de somnis i desitjos, hauria calgut
demanar-los la funció –també nostrada—d’inter-
mediació entre tots els que volem significar la pla-
ça com el millor recordatori de Nadal a Barcelona
perquè l’any vinent ens posem ràpidament d’acord
i la convertim en el punt zero d’aquest moment tan
estimat pels barcelonins.

El pessebre no ha estat 
el principal protagonista 

de la plaça de Sant Jaume
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VÍDEO | Enxampat ‘in fraganti’ robant 
bicicletes d’alta gamma en trasters de Sarrià1

2
Jaume Clotet, guanyador del Premi Josep
Pla: “Sarrià és terra d’escriptors i escriptores”

Sequera sense precedents: 
“Una emergència nacional”

On van les deixalles que 
genera la metròpoli de Barcelona?

El + llegit líniasarrià.cat

3

4

5

La centenària Drogueria Rovira 
rep el Premi Nacional de Comerç

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Sarrià no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Tribuna oberta

Hem encetat un nou any i
puc dir amb satisfacció
que a Castelldefels ja te-

nim aprovat el pressupost per al
2024, que és l’eina essencial per
establir els objectius que necessi-
ta la ciutat.

I aquests objectius els tenim fi-
xats des de l’inici del mandat:
millorar la ciutat i el benestar de
les persones. I no vull dir que, evi-
dentment, això no sigui un objec-
tiu compartit per tots els que ens
dediquem al servei públic, però sí
que puc dir que no es pot estirar
més el braç que la màniga com va
fer l’anterior govern.

L’anterior govern va gastar
més del que tenia, i la festa ara s’ha
de pagar. Però el meu equip de go-
vern i jo no volem que això recai-
gui en els veïns i veïnes de Cas-
telldefels, perquè no s’ho mereixen.

I per això hem hagut de tre-
ballar molt fort per tal de fer uns

La seguretat i la neteja

comptes austers on s’elimina la
despesa innecessària, com els
càrrecs de confiança, que els
retallem més d’un 40%, així
com les subvencions a partits
polítics, que baixen més d’un
25%. Això sí, es garanteix la
prestació dels serveis.

Malgrat que ens vam trobar
un Ajuntament sense diners,
amb números vermells i un fo-
rat de 12 milions d’euros, hem
aconseguit que les famílies nom-
broses i monoparentals tinguin
una bonificació de 500 euros al
rebut de l’IBI; hem mantingut i
millorat els serveis essencials i
hem apujat les partides desti-
nades a la seguretat, la neteja, la

sanitat o l’educació. D’altra ban-
da, hem rebaixat despesa en
partides com alcaldia o festes,
per exemple.

Lamentablement, l’oposi-
ció, els que van deixar l’Ajunta-
ment en una situació econòmi-
ca sota zero, no ha donat suport
a aquests comptes, però, afor-
tunadament, els hem pogut ti-
rar endavant. Malgrat la seva
postura de dir no al que és bo per
a la ciutat per tal de no reconèi-
xer com de malament van ges-
tionar els diners de tots els ciu-
tadans de Castelldefels, el govern
estem disposats a col·laborar
en allò que sigui en benefici de
la nostra estimada Castelldefels.
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per Manuel Reyes, alcalde de Castelldefels i president del PP a BCN

A les xarxes

@MiquelBonet_: Les accions de Grifols
valen 0 euros. Com fa temps que us ex-
plico, s'enfonsarà abans el teixit empresa-
rial del país que la seva cultura.

@Ana_G93: Si no em trobo bé i sense
que ningú m'ho mani, el més normal és
que em posi la mascareta per no conta-
giar els altres.

#TornaLaMascareta

@GreenpeaceCAT: Desastre ecològic a
Galícia: milions de pellets de plàstic arri-
ben a les costes contaminant l'ecosis-
tema marí.

#NouVessament #Grifols

Els semàfors

L’Ajuntament ha escoltat 
els veïns que feia temps que

denunciaven el soroll i
l’incivisme al carrer Tuset, fruit
dels espais d’oci nocturn. Ara, la
zona s’ha inclòs en la llista de les
més sorolloses de la ciutat i, per
tant, es prendran més mesures. 

pàgina 10Ajuntament

Les obres de la línia L9 del metro
s’han reprès, i sembla que

aquesta vegada s’acabaran. Cal
recordar que es van iniciar l’any
2004 amb previsió d’acabar el
2006, però no es van complir els
terminis. A més, l’any 2011 es
van aturar fins aquest 2024.

pàgina 10Generalitat

El periodista sarrianenc ha rebut
el Premi Josep Pla de prosa en

català pel seu nou thriller
La Germandat de l’Àngel Caigut.
Reivindicador de la lectura, 

i de llegir en català, remarca la
tradició literària del districte 

de Sarrià-Sant Gervasi. 
pàgina 11Jaume Clotet
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Mirada pròpia

El desembre del 1981, just ara fa 42 anys, va
ser enderrocat a Badalona un enorme edi-
fici d’habitatges il·legal situat al costat del
Museu, dins de la zona anomenada el Clos

de la Torre, el que actualment és la Plaça Font i Cus-
só, amb el seu subsol carregat de tresors arqueològics.
Va ser una espectacular i contundent defensa del pa-
trimoni que va liderar el llavors alcalde d’esquerres
Màrius Díaz i Bielsa, durant el primer mandat de-
mocràtic després de la dictadura franquista. La cons-
trucció d’aquell bloc d’habitatges privat agredia l’en-
torn i comportava la pèrdua d’importants restes ro-
manes, i va poder ser interrom-
puda gràcies a la lluita veïnal, a
l’aprovació del PERI de Dalt la
Vila per part de l’Ajuntament i a
una sentència judicial que va
concloure el litigi. Per sempre
més a la història de la ciutat
resta aparellada la memòria de
l’enyorat alcalde Màrius Díaz
amb aquest enderroc valent i de
gran altura moral. Badalona va
ser notícia per aquesta demolició
de màxima envergadura i con-
tundència en defensa de priori-
tats de valor patrimonial, artís-
tic, paisatgístic i moral, un gest
polític i tècnic pioner a tot l’estat
espanyol.

Quaranta-dos anys després,
s’albira que el futur enderroc d’un edifici d’habitatges
privat té tots els elements per passar a la història de
la ciutat i aparellada per sempre més a la memòria d’un
alcalde, si bé aquesta vegada no seria per raons d’al-
tura sinó de baixesa moral. En aquest cas, l’edifici d’ha-
bitatges privat està ubicat al barri de la Salut, és an-
tic, en comptes d’agredir l’entorn o restes arqueolò-
giques agredeix drets humans de les persones que l’ha-
bitaven i l’alcalde que hi està vinculat és de dretes, l’ac-
tual Xavier García Albiol, expert a generar titulars per
a tot l’Estat. Per les dades que han transcendit fins al
moment, el propietari, directiu d’una immobiliària,
explotava l’edifici econòmicament tenint-lo llogat a ple
rendiment, però feia deixadesa de funcions respecte
al deure de mantenir-lo en condicions d’habitabilitat.
Una situació lamentablement gens excepcional a la ciu-
tat de Badalona i encara menys al barri de la Salut Alta,

forjat amb autoconstrucció als argilosos vessants de
la Serra d’En Mena durant els anys del desarrollisme,
que va acollir les grans onades d’immigració dels 50
i 60 del segle XX i que ja ha mostrat símptomes de pe-
rillosa degradació constructiva en innombrables oca-
sions, un procés vinculat a l’afany especulador de molts
propietaris voltors.

Si la situació d’aquest immoble és, doncs, l’habi-
tual de la zona, per què afirmo categòricament que el
periple que comença aquest mes de desembre del 2023
amb l’edifici de Calderón de la Barca 79 serà un fet his-
tòric de baixesa moral?

El fet diferencial entre Calderón de la Barca 79 i les
altres situacions d’infrahabitatge i d’esfondraments d’e-
dificis a la ciutat l’aporta el vídeo i les declaracions de
l’alcalde del Partit Popular, que ha liderat una croa-
da criminalitzadora, convertint el que hauria pogut ser
un acte administratiu normalitzat –determinar ruïna
econòmica perquè les despeses de millora de la finca
són massa costoses respecte del seu valor cadastral–
en un acte de demolició de la dignitat de les persones,
carregat d’insults, calúmnies i desemparament con-
tra les famílies llogateres afectades per les males con-
dicions de l’habitatge. L’alcalde García Albiol ha po-
sat en marxa un potent motor d’agitació d’odi,
apel·lant directament als plantejaments ideològics i als
mètodes de l’extrema dreta. El veïnat afectat, majo-
ritàriament de nacionalitat espanyola adquirida en pro-
cessos de regulació d’estrangeria, alguns d’ells nascuts

aquí de famílies marroquines, i incorporat amb nor-
malitat a les dinàmiques d’ocupació laboral i relacio-
nals positives amb la comunitat, a més de perdre sob-
tadament la seva llar, les seves pertinences i el dret a
l’empara, ha vist greument danyada la seva imatge i
el seu honor. Titllats d’ocupes quan tenen i paguen con-
tracte de lloguer, titllats de delinqüents quan no són
objecte de cap denúncia per delicte i, a sobre, castigats
amb el desemparament postpèrdua de l’habitatge amb
el pretext de ser conflictius.

La pregunta és: per què ho ha fet, això, l’alcalde?
Quina necessitat tenia de posar-se en risc amb un fla-

grant incompliment de la llei
19/2020 d’igualtat de tracte i no
discriminació si, segons defensen
els seus regidors, el procediment
de declaració de ruïna econòmi-
ca que ha aconseguit el propietari
compleix totes les regles? M’i-
magino dues hipòtesis possibles
per explicar-ho, i totes dues de-
mostrarien que l’alcalde està en-
sorrat en un pou de ruïna moral.

Una situaria l’alcalde en el
marc de presumpta corrupció
en què es mou la naturalesa del
Partit Popular i que s’ha enfortit
amb la troballa dels seus comp-
tes a Belize en els Papers de
Pandora. Un possible marc sos-
pitós on es mou bé un personat-

ge susceptible d’estar embolicat en corrupteles i pre-
varicacions, per usar el poder en benefici propi o dels
amics. Temps al temps.

L’altra el situaria en aquell marc de l’experiment
lepenista que el va catapultar al poder després de la
crisi del 2008 i que és el marc que utilitza tota la ul-
tradreta europea. Populisme i prepotència racista i
aporofòbica que obvia tot dret humà, marc que el lí-
der del Partit Popular va abandonar momentània-
ment per aconseguir vots majoritaris a les eleccions
del 2023 amb el seu suposat badalonisme transversal.
Ara un nou experiment electoral a costa de la dignitat
badalonina?

Contra la seva demolició de drets que el conver-
teix en ruïna moral ens tenim les persones del poble,
honestes, organitzades i, encara que abatudes per tan-
ta vilesa, disposades a no rendir-nos.

per Dolors Sabater, exdiputada i líder de Guanyem Badalona

Ruïna moral
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NLes millors
perles

L’Ajuntament de Madrid ha enviat un vídeo personalitzat als
infants de Chamartín amb un fals rei Baltasar, amb la cara

pintada de negre i un accent molt estrany que ha indignat els
pares, que l’han titllat de racista. El consistori ja s’ha disculpat.

Superar el Tetris. La raça humana ha assolit una nova fita
en el seu desenvolupament històric i còsmic gràcies a

un noi de 13 anys d’Oklahoma, que s’ha passat tots els
nivells. És el primer ésser humà que ho aconsegueix. 

Milers de persones segueixen el compte enrere de la nit de
Cap d’Any als Camps Eliseus de París. Quan arriba el 2024,

ningú no s’abraça, ni es mira, només grava amb el mòbil. Sort
en tenim del raïm, que ens manté les manetes ocupades...

Un excombatent estatunidenc del Vietnam troba una
bossa farcida de dòlars en un bus de l’illa de Guam.

Lluny de quedar-se’ls, els porta a la policia. El propietari és
el mateix conductor de l’autobús, i ara tots dos són amics.

LA FOTOAjuntament de Barcelona
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Tribuna

Immersos encara en una crisi socioeconòmica glo-
bal derivada de la invasió russa d’Ucraïna i del pe-
ríode postcovid, amb un notable augment de la
inflació des de fa dos anys i amb una escalada dels

preus dels productes bàsics i de l’energia com no ha-
víem vist mai, els ajuntaments no han d’adaptar-se no-
més a aquesta situació, com les llars i les empreses, sinó
que hi han de fer front amb un descens notable dels in-
gressos després que s’hagi adaptat l’impost de la plus-
vàlua a la nova realitat jurídica expressada pel Tribu-
nal Constitucional. Amb menys ingressos disponibles
i més despeses per afrontar, els ajuntaments de tot el
país planten cara a la doble emergència social i climàtica
com un gran repte global que demana inversions i so-
lucions a escala local.

Ara que la liquiditat econòmica de molts d’ells està
en risc. Ara que els sobrecostos de manteniment dels
serveis públics els ofeguen, provocant-los grans tensions
de tresoreria. Ara és el moment de reivindicar amb més
força i legitimitat que mai un pacte de país que posi en
relleu la vital importància que tenen els ajuntaments
per resoldre i atendre les necessitats del dia a dia dels
seus veïns i veïnes. Ja anem tard. Justament ara fa més
de tres dècades que esperem l’arribada d’una llei de fi-
nançament local a Catalunya que posi fi a l’infrafi-
nançament de les administracions locals i que respongui
al mandat expressat al mateix Estatut de Catalunya so-
bre la necessària sostenibilitat financera dels ajunta-
ments. I és per aquest motiu que el passat 20 d’octu-
bre, acompanyats pel diputat Joan Carles Gallego, vam
registrar al Parlament de Catalunya la proposta d’ela-
boració d’una nova llei de finançament dels ajunta-
ments. Des d’En Comú Podem posem sobre la taula l’i-
nici del debat amb l’objectiu d’impulsar un canvi le-
gislatiu que és un clam del món local.

Si millorem el finançament dels ajuntaments, in-
cidirem de manera directa en la millora de la qualitat
de vida dels veïns i veïnes de tots els pobles i ciutats del

país. En aquesta línia de treball, des del govern pro-
gressista de la Diputació de Barcelona, del qual En
Comú Podem forma part, acabem d’aprovar un fons
econòmic extraordinari per als ajuntaments dels 311
municipis de la demarcació de Barcelona. Es tracta d’un
ajut dotat amb 75 milions d’euros que ha de permetre
col·laborar en el tancament financer de l’any 2023 i pla-
nificar algunes inversions municipals de cara al 2024.
En aquest context, la reedició del govern de coalició pro-
gressista a l’Estat també constitueix una oportunitat his-
tòrica per abordar aquesta reforma financera de les en-
titats locals.

Els ajuntaments són els ens polítics que presten més
serveis públics essencials des de la proximitat. Com a
tals, requereixen un nou sistema de finançament estable
que garanteixi la cobertura de les necessitats bàsiques
de la ciutadania i que els permeti poder decidir el ni-
vell dels ingressos i la lliure organització de la seva des-
pesa. Parlem d’un canvi estructural que els ha de do-
nar més eines per reforçar les seves polítiques de co-
hesió i convivència. Que els permeti facilitar, als seus
veïns i veïnes, unes millors condicions d’accés a un ha-
bitatge digne i assequible. Que els garanteixi recursos
per lluitar contra l’emergència climàtica i contra la se-
gregació educativa i residencial als municipis. Un
nou sistema que ajudi a regenerar els barris atenent la
seva diversitat. I que consolidi les polítiques actives d’o-
cupació pensant sobretot en la població més vulnera-
ble a la precarietat laboral.

Defensem una llei de finançament local que nei-
xi des del diàleg i el consens del municipalisme, que
serveixi per apuntalar l’exercici de les seves compe-
tències i per millorar el finançament dels recursos per
desenvolupar-les. En definitiva, una llei que pugui ga-
rantir que els governs locals continuaran sent el cor
de la governança política del país. Per tot plegat, ara
més que mai, reclamem ja un nou finançament per a
tots els ajuntaments.

Si millorem 
el finançament 

dels ajuntaments,
incidirem de manera
directa en la millora 

de la qualitat de vida 
dels veïns i veïnes 
de tots els pobles 
i ciutats del país

“

“
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per Candela López, vicepresidenta de la Diputació de Barcelona, i Lluís Mijoler, alcalde del Prat de Llobregat

Un nou finançament per als ajuntaments

@_Penya_Gironina: El que el Girona està
fent no és només història de la ciutat i de la
Lliga espanyola. El que està fent és fer gau-
dir tots els que els agrada el bon futbol.

@gpatti1971: No sé per què la gent es
queixa de la mascareta, amb el fred que
fa jo me la posaria només per sortir al
carrer.

@angelvinashist: Los bulos quieren crear
una "realidad" alternativa. Para llorar. Mi
ordenador, como el de muchos, está inun-
dado de ellos. 

Flaixos
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L’Espai Línia presental’exposició audiovisual
Dones periodistes con-

tra el masclisme, que reivindica
el paper de les dones a les re-
daccions catalanes, des de la
Renaixença fins a l’actualitat. A
través dels retrats de les pione-
res, les dones empoderades de la
República, les resistents durant
el franquisme o els grans refe-
rents de la transició, la mostra fa
evident la contínua lluita d’a-
questes professionals per re-
ivindicar el seu talent i la seva
professió en un context marca-
dament masclista. La mostra
s’inaugurarà oficialment al llarg
d’aquest hivern, en un acte amb
presència institucional, però ja es
pot visitar gratuïtament fins a
l’estiu a les instal·lacions de l’Es-
pai Línia (carrer Girona, 52, de
Barcelona).

Impulsada per l’Espai Línia
i comissariada pel periodista
Andreu Asensio i la dissenyadora
gràfica Marga Moreno, Dones
periodistes contra el masclisme
és una aposta singular i atrevida
pel periodisme en femení i per
les dones oblidades en els grans
llibres d’història del periodis-
me. “No es tracta de cap home-
natge”, diu Asensio, “sinó d’una
reivindicació de la seva lluita i de
la seva obra. Això és el que toca
a hores d’ara”. La lluita contra el
masclisme és l’eix que recorre to-
tes aquestes vides: “Algunes es
van enfrontar directament al
masclisme i altres van fer-ho
indirectament, obrint-se pas en
unes redaccions periodístiques
fetes a la mida del patriarcat”,
afegeix Asensio.

LES PIONERES DEL 
PERIODISME CATALÀ
Dolors Monserdà, Maria Josepa
Massanès i Carme Karr són les
capdavanteres d’una generació, la
de la Renaixença, que a mitjans
del segle XIX reivindicava un
sentit per a les dones més enllà de
la família. “Moltes de les pioneres
van haver de publicar articles re-
ivindicatius en revistes de costu-
ra, que era l’únic lloc on les dei-
xaven publicar”, explica Asensio.
Allà denunciaven les injustícies i
les desigualtats que patien les
treballadores i reivindicaven el vot
de les dones. Fins que, molt a poc
a poc, van saltar als mitjans de re-
ferència i a revistes com Feminal,
primera publicació obertament fe-
minista de Catalunya.

LA REPÚBLICA: 
LA GRAN OPORTUNITAT
L’arribada de la Segona Repúbli-
ca va significar un gran canvi per
a les dones periodistes. Conti-
nuaven infrarepresentades, com
mostra el cartell de l’exposició,

amb la periodista Irene Polo ro-
dejada completament per homes
durant una roda de premsa, però
durant els anys trenta podien ser
protagonistes dels grans mitjans
i fins i tot professionals de l’es-
criptura. Irene Polo, Rosa Maria
Arquimbau o Anna Murià són les
més conegudes, però l’exposició
recupera també Anna Martínez
Sagi, la primera directiva del Bar-
ça; María Luz Morales, primera
directora de La Vanguardia, o les
grans referències de la ràdio dels
anys vint i trenta: Maria Sabater,
Maria Cinta Balagué i Maria del
Carme Nicolau.

LA GRAN DESFETA 
DE LA GUERRA CIVIL
L’any 1940, el 80% dels perio-
distes i les periodistes eren a l’e-
xili, i l’única manera de treballar
com a periodista era amb el per-
mís del Movimiento. “Tot el que
van guanyar les dones periodistes
durant la República ho van per-
dre després de la Guerra Civil”, ex-
plica el comissari. Lentament, i
aprofitant les escletxes del rè-
gim, algunes dones com Maria
Matilde Almendros, Joana Biar-
nés o Lidia Falcón van aconseguir
brillar una mica enmig de la gran
grisor del franquisme.

TRANSICIÓ, REVOLUCIÓ
La transició significa un esclat de
llibertat, especialment per al pe-
riodisme en femení. Seria im-

possible condensar tot el que sig-
nifica aquest període en una pa-
ret, així que Asensio ha optat, en
aquest cas, per cinc retrats de do-
nes que representen la lluita del
periodisme en femení. Són Mar-
garita Rivière, Montserrat Roig,
Maruja Torres, Montserrat Mi-
nobis i Olga Viza. Cadascuna d’e-
lles reflecteix els canvis positius,
però també les barreres que se-
guien ben altes per a les profes-
sionals que volien competir amb
els homes.

EL SEGLE XXI
Amb la maduresa democràtica,
l’arribada del nou segle i l’eclosió
d’Internet, les dones prenen cada
cop més protagonisme, tot i que
continuen sent víctimes del pos-
tureig, com es pot apreciar en un
informe del col·lectiu #OnSón-
LesDones que revela l’augment de
veus femenines en el panorama
periodístic durant el 8M en com-
paració amb la resta de l’any i com
denuncia regularment l’Associa-
ció de Dones Periodistes. En
aquest àmbit de l’exposició, al
visitant se li planteja un repte: re-
conèixer en un mosaic de fotos un
seguit de periodistes que hauríem
de conèixer si tinguessin la visi-
bilitat que tenen els seus compa-
nys de professió.

EL REPTE DEL 
CIBERASSETJAMENT
L’última part de la mostra està de-

dicada als reptes actuals del pe-
riodisme. Tot i els considerables
avenços, si mirem cap enrere, el
sexisme, la manca d’igualtat d’o-
portunitats o la desigualtat de
retribucions encara són molt pre-
sents a les redaccions. A aquestes
barreres històriques se n’hi afe-
geixen d’altres encara més in-
quietants, “com el ciberassetja-
ment que pateixen tantes profes-
sionals pel sol fet de ser dones que
parlen sobre temes que molts
homes encara consideren pro-
pietat seva”,  conclou Asensio.

GRAN EXPOSICIÓ 
GRÀFICA I AUDIOVISUAL
Dones periodistes contra el mas-
clisme incorpora recursos i con-
tinguts gràfics i nous formats
audiovisuals integrats en els 400
metres quadrats de l’Espai Línia
amb l’objectiu de facilitar la visi-
bilització de les dones periodistes
i la seva feina. Els panells mostren
gràficament, d’una manera molt
visual, les professionals i les seves
circumstàncies, i els vídeos com-
plementen i amplien la infor-
mació gràfica. La voluntat d’a-
quests audiovisuals és, alhora,
animar els visitants a aportar
més noms de dones periodistes
que s’hi puguin anar incorporant
progressivament.

CICLE DE XERRADES
En paral·lel a l’exposició, l’Espai
Línia acollirà un cicle de xerra-

des dedicat a les dones perio-
distes que abordarà temes clau
entorn de l’exposició. Hi parti-
ciparan joves periodistes que
s’obren camí actualment, do-
nes que han vist truncada o
afectada la seva carrera per cul-
pa del masclisme o la violència
de gènere i dones que marquen
tendència en aquest àmbit. Les
xerrades s’emetran en streaming
pel nou canal Espai Línia TV, un
projecte innovador per difondre
continguts audiovisuals amb els
valors de l’associació, així com per
espailinia.cat.

UN ESPAI
OBERT A TOTHOM

4Espai Línia és el primer
centre de comunicació de
proximitat i compta amb el
suport de la Secretaria de
Mitjans de Comunicació i
Difusió de la Generalitat i de
l’Ajuntament de Barcelo-
na. El local, ubicat al carrer
Girona, 52, de Barcelona,
disposa de 400 metres qua-
drats i està obert a tothom.
A més d’exposicions de
gran format, acull confe-
rències i debats, i posa a dis-
posició d’entitats i d’orga-
nitzacions, gratuïtament,
una sala de conferències
perfectament equipada.

La mostra s’inaugurarà oficialment al llarg d’aquest hivern, però ja es pot visitar gratuïtament. Fotos: Joanna Chichelnitzky

‘Dones periodistes contra el masclisme’:
la nova gran exposició de l’Espai Línia
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Un director d’escola del barri,
triat per millorar l’educació

SANT GERVASI-GALVANY4Des-
prés dels alarmants resultats que
va obtenir l’educació catalana a
l’informe PISA 2022, el Govern
ha pres mesures per millorar la
qualitat educativa. Per fer-ho,
ha creat una comissió de 18 ex-
perts encarregats de proposar i
dissenyar mesures de reforma.

Entre els seleccionats hi ha
un docent d’educació primària,
un d’ESO i un de Formació Pro-
fessional, també tres directors de
centres públics, dos directors
de centres concertats, tres mem-
bres d’entitats pedagògiques,

quatre docents de formació ini-
cial, un representant de les fa-
mílies i un del món local.

Entre ells hi ha Joan Vila Far-
ràs, director de l’Escola Pia Bal-
mes, del barri de Sant Gervasi-
Galvany, com a representant de
centre privat. Ha dirigit l’Esco-
la Pia de Granollers i la de Sa-
badell, és professor de ciències i
regidor d’Educació i Cultura a
l’Ajuntament de Saldes.

El Consell Escolar de Cata-
lunya presidirà la comissió que
haurà de presentar el primer
informe el pròxim mes de febrer.

Tuset ja és a la llista de zones
sorolloses i tindrà més policia
CIVISME4El carrer Tuset ja és,
oficialment, un dels carrers més
sorollosos de Barcelona. En con-
cret, ha entrat, segons ha avançat
Beteve, a la llista de Zones Acús-
tiques de Règim Especial (ZARE),
i és la primera zona del districte
que nentra a formar-ne part.  Això
es tradueix en l’aplicació de me-
sures per reduir el soroll.

La policia incrementarà la
presència i farà més inspeccions a
la zona on ja té un local precintat

i 11 expedients sancionadors
oberts. Són els símptomes de la
problemàtica que els veïns fa
temps que denuncien: incivisme,
xivarri de la gent que entra i surt
dels locals d’oci nocturn, baralles,
i una llarga llista.

Els resultats de les proves so-
nomètriques que l’Ajuntament
va fer entre maig i juliol de 2023
van demostrar que se superaven
els 80 decibels, és a dir que hi ha-
via 30 decibels més del permès.Un local d’oci nocturn. Foto: ACN

Art | ‘Blau cel’, l’exposició per mirar diferent la vida
El Centre Cívic Pere Pruna acull, de l’11 de gener al 3 de febrer, l’exposició Blau
cel que convida a reinterpretar els objectes quotidians fora del seu context. A

través del joc i la instal·lació l’autora vol canviar la mirada de la rutina. 

HABITATGE4 El lloguer conti-
nua creixent a tota la ciutat, i el
districte de Sarrià-Sant Gervasi
continua encapçalant la llista
amb un lloguer mitjà de 1.668,84
euros, segons les xifres de juliol
a setembre de 2023. Costa ara
un 7,4% més que al març quan
costava 1.384 euros de mitjana.

L’Eulàlia Marquès, membre
de la Comissió d’urbanisme de
l’Associació veïnal de Sarrià, de-
nuncia que molta gent ha hagut
de marxar del barri perquè no
pot assumir aquests preus: “La
gent de Sarrià ho té molt difícil
per quedar-se, ara hi ha un per-
fil de família amb més diners”. 

Des de l’Associació reclamen
solucions, “més habitatges so-
cials i assequibles, o les mesures
que calgui perquè la gent que ha
crescut al barri hi pugui viure”.

Tot i l’increment del preu
del lloguer i l’augment de preus
generalitzat, el salari mínim in-
terprofessional a l’Estat continua

fixat en 1.080 euros. Així, el sa-
lari mínim és inferior al lloguer
mitjà de Barcelona que se situa
ja en els 1.171 euros. L’any 2013
el preu del lloguer a la ciutat era
de 681 euros de mitjana.

Aquestes dades impliquen
que els catalans hagin de desti-
nar al voltant del 22,5% de la
renda a pagar el lloguer, una xi-

fra rècord segons l’històric de la
Cambra de Comerç. 

El cap de gabinet d’Estudis
Econòmics de la Cambra de
Barcelona, Joan Ramon Rovira,
alerta que “està en joc el futur de
l’estat del benestar”, i afegeix que
els reptes són “estructurals” i no
es poden solucionar amb mesu-
res temporals.

Una dona obra la porta d’un pis . Foto: Arxiu

Sarrià-Sant Gervasi arriba als
1.669 euros  de lloguer mitjà

» El veïnat denuncia que molts sarrianencs han hagut de marxar
» El preu per mes ha augmentat un 7,4% en només tres mesos

Comença una nova fase de
les obres de l’L9 a Mandri

MOBILITAT4Des del 8 de gener
que la circulació del trànsit del
carrer de Mandri ha patit un tall
total entre el passeig de la Bo-
nanova i el carrer de Bigai per les
obres de construcció de la futu-
ra estació de metro de l’L9 i 10. 

Un cop s’ha completat l’ex-
cavació del pou, ara es faran les
preparacions per l’arribada de la
tuneladora que ha de completar
el túnel del tram central.

El cas és que el primer dia de
circulació tallada al carrer de
Mandri, que s’allargarà fins al se-
tembre de 2025, va ser caòtic. I

és que molts conductors de moto
i algun cotxe van arribar a cir-
cular per sobre la vorera.

El president de l’Associació
de Veïns Sant Gervasi de Cas-
soles-la Bonanova, Josep Maria
López Cirè, afirma que és “nor-
mal” que la gent es faci un em-
bolic al principi. “El tall de tràn-
sit s’ha de fer, el vulguem o no,
així que quan els veïns s’hi acos-
tumin tot serà normal”, explica.

D’altra banda, López Cirè
també celebra que per fi engegui
aquesta nova fase i “acabin d’u-
na vegada les obres”.

Visita de Pere Aragonès al juliol al pou de les obres. Foto: Generalitat
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El veí de Sarrià, Jaume Clotet, ha
rebut el 56è Premi Josep Pla de
prosa en català per la seva no-
vel·la La Germandat de l’Àngel
Caigut que es publicarà el prò-
xim dia 7 de febrer.

Clotet explica a Línia Sarrià
que “tot el districte, i particu-
larment Sarrià, és terra d’es-
criptors i escriptores, des de
Carme Karr a JV Foix, passant
per tants altres noms que hi van
ser de pas o hi venien a treballar,
com Emili Teixidor o Gabriel
García Márquez, que va viure
precisament al meu carrer”.

De la mateixa manera desta-
ca que el districte és una zona
“amb una forta tradició de lectors
i lectores, i per això hi tenim unes
quantes llibreries i unes quantes
biblioteques”. Així, està segur
que “la futura biblioteca de Sar-
rià, tan anhelada i esperada,
ajudarà a preservar i impulsar
aquest vincle amb la literatura.”

Per a Clotet,“ rebre un premi
com aquest és un autèntic honor.

Només cal mirar la llista de gua-
nyadors del Premi Josep Pla, des
del 1968, per tenir una gran
sensació de vertigen”. Confessa,
però, que “ és una gran respon-

sabilitat, perquè les expectatives
són molt altes”. La dedicatòria
del premi la fa a la seva mare:
“Em va ensenyar a llegir i em va
transmetre l’amor per la lectura”.

LA NOVEL·LA
Titulada La Germandat de l’Àn-
gel Caigut, la novel·la premiada
és un thriller amb base històri-
ca amb dos personatges princi-
pals: un monjo de Montserrat i
una mossa d’Esquadra. Tots dos
tindran una important missió
que portarà al límit les bases de
l’Església catòlica en una guerra
entre el bé i el mal. 

El llibre fa un viatge pel reg-
ne llatí de Jerusalem del segle

XIII fins a la Barcelona del segle
XXI, i comença a Acra a Terra
Santa l’any 1291, on un grup de
templers fugen de l’agonitzant
regne de Jerusalem i s’emporten
un gran secret de la cristiandat.

Clotet rebia el premi en un
acte el passat 6 de gener, i ho feia
amb humor, “suposo que avui
m’he convertit en escriptor”, va
dir. També va aprofitar per fer
un clam en defensa de la lectu-
ra dient que “escriure és un acte

molt important, però llegir ho és
encara més”. Ho reafirma a Lí-

nia Sarrià: ”És molt important
que llegim, sobretot en català, i

que ensenyem les noves gene-
racions a llegir; llegir no ha de ser
vist com una obligació, sinó com
un plaer. Hem d’inculcar l’hàbit
de llegir per plaer als nostres fills
i filles”. Ell així ho intenta fer.

El sarrianenc és periodista i
ha treballat en diversos mitjans
catalans, igual com en comuni-
cació institucional i política, ar-
ribant a ser director general de
Comunicació del Govern de la
Generalitat l’any 2016.

Mar Bermúdez
SARRIÀ

Jaume Clotet amb el Premi Josep Pla. Foto: Pere Francesch/ACN

“Sarrià és terra d’escriptors”
» El periodista i escriptor Jaume Clotet rep el Premi Josep Pla de prosa en català pel seu nou thriller

» Es tracta d’una novel·la amb base històrica titulada ‘La Germandat de l’Àngel Caigut’

“Sarrià i Sant Gervasi
són zones amb una
forta tradició de 
lectors i lectores”

“Llegir no ha de ser una
obligació, sinó un plaer.
Hem d’inculcar l’hàbit
de llegir per plaer”

Sarrià-Sant Gervasi
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Els noms dels carrers so-
vint aixequen polsegue-
ra. Semblaria que bate-
jar com a Floquet de

Neu un carrer de Barcelona no
hauria de ser gens problemàtic.
Malgrat això, quan el passat mes
de desembre el Partit Popular ho
va proposar, els comuns, tot i no
veure-ho amb mals ulls, van fer-
hi esmenes. La formació liderada
per Ada Colau demanava “deixar
de blanquejar la Barcelona colo-
nial” i explicar que “el goril·la albí
va ser robat amb finançament de
l’Ajuntament”. 

Va passar una història similar
quan el novembre es va anunciar
que es dedicaria un mirador, a la
plaça de les Glòries, a Freddie
Mercury i Montserrat Caballé.
En aquella ocasió era el periodis-
ta cultural vinculat a l’òrbita de la
CUP Jordi Garrigós qui va la-
mentar, via xarxes, que mentre
s’honra el cantant britànic, el
rumbero Peret no té el seu ho-
menatge a Barcelona. 

En realitat, la lluita perquè
els carrers portin els noms que a
un partit o a un altre li agraden no
és menor. Segons l’historiador
Rafa Burgos, els noms dels carrers
són “una de les eines més utilit-
zades pels diferents governs a
l’hora d’establir o de plasmar una
determinada ideologia, agafant
fets o personatges afins”. No re-
sulta estrany, doncs, que ara el go-
vern socialista advoqui per posar
en valor el passat olímpic i post-
franquista de la ciutat, quan el seu
poder era omnímode. 

Si cadascú anomenés els car-
rers com volgués, però, la sang ar-
ribaria al riu. Per això a Barcelo-
na existeix una comissió que s’en-
carrega de decidir-ho: la Ponència
de Nomenclàtor. Com funciona?
Com es bateja un carrer? No tot-
hom pot tenir la sort que el seu
nom aparegui imprès en mar-
bre. Segons indica el consistori,
qualsevol persona, entitat o el
mateix Ajuntament poden pro-
posar nous noms de carrers o de
places. Un cop feta la proposta, és
la ponència, que actualment està
presidida per la socialista Raquel
Gil i que compta amb 16 inte-
grants, qui la debat per més tard
elevar la seva decisió a l’alcalde
perquè l’aprovi. “Per poder dedi-
car un carrer a un personatge, han
d’haver passat cinc anys, com a
mínim, des de la seva mort”, as-
senyalen. “L’única excepció a
aquesta norma és que en vida se
li hagués atorgat la Medalla d’Or
de la Ciutat”, afegeixen.

CARRERS DEL RÈGIM
“La plaça Francesc Macià, l’anti-
ga Calvo Sotelo”. Abans era més
comú sentir com la gent gran feia
servir aquesta expressió. L’encla-
vament situat a la Diagonal és un
exemple clar de com els diferents
règims polítics utilitzen els noms
dels carrers per imposar el seu
imaginari. El 1932, la plaça es va
batejar com a plaça d’Alcalá Za-
mora, en honor a l’expresident de
la Segona República Espanyola. El
1936 es va passar a dir plaça dels

Germans Badia, per recordar Jo-
sep i Miquel Badia. El 1939 va tor-
nar a canviar de nom per anome-
nar-se Calvo Sotelo, el polític es-
panyol fundador de la coalició
monàrquica Bloque Nacional. Fi-
nalment, amb la restauració de la
democràcia, la plaça va acabar
dient-se Francesc Macià.

“Els carrers van canviar molt
amb la Segona República, i  amb
la dictadura, tornem-hi”, diu Bur-
gos. Poc temps després que l’e-
xercit sublevat ocupés Barcelona,

La Vanguardia anunciava el se-
güent: “Serán borrados los nom-
bres de indeseables y de extran-
jeros dados por los rojos a calles
y plazas, restableciéndose los tra-
dicionales y proponiéndose los de
heroes y mártires de la Patria”.

En part, un dels moments
més importants pel que fa a la mo-
dificació del nomenclàtor va ser
durant la Transició. En el cas de
l’Hospitalet, per exemple, la de-
mocràcia va permetre canviar els
noms de molts carrers i places que

havien estat rebatejats o castella-
nitzats amb la dictadura. Mal-
grat això, encara ara queden ves-
tigis d’aquells temps foscos. El pe-
riodista del LíniaFrancisco Javier
Rodríguez recordava, en un re-
portatge a la Directael 2013, el cas
del carrer Belchite, que tot i que
podria semblar que fa referència
a la població aragonesa en realitat
es diu així en honor a la batalla del
1937 a l’Aragó que va perdre el
front democràtic. Sigui com sigui,
canviar noms avui dia no té gaire

bona acollida, ja que suposa que
els veïns hagin de canviar les es-
criptures dels seus habitatges, la
seva adreça postal o el seu DNI.

FEMINITZANT ELS CARRERS
Més enllà de l’actualització del no-
menclàtor que es va produir du-
rant la Transició, un dels canvis
més significatius ha estat el que té
a veure amb el feminisme. A la
metròpoli, els noms de carrers i de
places dedicats a dones són ben
pocs. Dades de l’Institut Català de

L'Ajuntament de Barcelona va substituir el nom de la plaça d'Antonio López pel de plaça d'Idrissa Diallo el 2022. Foto: Ajuntament de Barcelona

Qualsevol nou règim intenta canviar els noms dels carrers i de les places. 
Què amaga el nomenclàtor de Barcelona? A quina mena d'històries fa

referència? En aquest reportatge analitzem com ha evolucionat la manera com
s'han batejat i rebatejat els carrers per entendre com era, és i vol ser la ciutat.

Els noms (dels
carrers) fan la cosa

El reportatge del mes
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n Competint amb l’obsessió huma-
na per batejar-ho tot, hi ha la neces-
sitat que tenim de saber què va ser
el primer. En podríem dir ordre. Si-
gui com sigui, determinar quin va
ser el primer carrer amb nom a Bar-
celona, segons l’historiador i perio-
dista Rafa Burgos, “és molt difícil de
dir”. “L’únic que sabem del cert és
que devia ser a l’actual barri Gòtic”,
apunta per afegir que els primers
noms “corresponien a algun perso-
natge o família il·lustre de Barcelo-
na”. “Es tractaria de carrers com Lle-
dó o la plaça de Sant Just, de la que

ja es tenen notícies el segle IX”, deta-
lla l’expert.

Aleshores, com es guiaven els ha-
bitants de Barcelona? El mateix Bur-
gos explica que “la gent s’orientava
pels escuts de les façanes, en el cas
de les famílies nobles, o pels rètols
dels comerciants”. El problema de tot
això era que hi havia molta gent que
no sabia llegir, i per això els comerços
comptaven amb un dibuix de l’objec-
te que treballaven: sabates, tisores,
cordes... És el mateix sistema que fe-
ien servir els romans. Segons Deirdre
Mask, autora del llibre El callejero (Ca-
pitán Swing), on explica l’origen dels
noms dels carrers, a l’antiga Roma no
hi havia adreces. En una entrevista a

La Vanguardia, Mask assenyalava
que la gent es guiava “perquè les ciu-
tats eren molt riques en senyals visu-
als i sensorials, i els romans es mo-
vien per punts de referència com bo-
tigues, estàtues, edificis, arcs i també
guiats per olors, vistes i sabors”. Tan-
mateix, en paraules de Burgos, “el
primer intent seriós de senyalitzar els
carrers de Barcelona data del 1770”.
Eren unes senzilles rajoles on consta-
va “el nom del carrer o d’un edifici
notable, normalment religiós”.

La història dels noms dels carrers
donaria un tomb definitiu a mitjans

del segle XIX. “El 1847 van començar
a expandir-se les plaques de marbre
amb lletres de bronze que encara po-
dem veure a Ciutat Vella i que identi-
fiquen el districte, el barri i el nom
del carrer”, relata Burgos.

Tot això ens demostra que la re-
alitat que vivim avui dia, amb uns
carrers perfectament senyalitzats, és
relativament nova i, caldria afegir-hi,
nostra. De fet, al Japó els carrers no
se senyalitzen. Allà el nomenclàtor
està fet amb números –com en algu-
nes ciutats estatunidenques–que es
refereixen al districte, la mançana i
l’edifici. Un sistema complicat pel
qual, gràcies als telèfons intel·li-
gents, ja no cal patir.

El primer carrer

les Dones assenyalen que a tota la
regió només hi ha un 4,9% del no-
menclàtor dedicat a elles. En can-
vi, ells tenen el 28% dels carrers
i places. “Això sorgeix d’una so-
cietat masclista, androcèntrica i
patriarcal on les figures femenines
han estat oblidades, encara que
hagin tingut molta presència a
l’àmbit públic”, explica Blanca
Valdivia, del col·lectiu d’urbanis-
me feminista Punt 6. “Passa el
mateix amb les escultures i amb
allò que s’ha considerat patri-
moni i allò que no: per què un edi-
fici militar ho és i un safareig no?”,
reflexiona.

Diu la frase popularment atri-
buïda al filòsof George Steiner que
“el que no s’anomena no existeix”.
En el cas dels carrers i de les do-
nes passa el mateix. “No crec que
la manca de visibilitat sigui vio-
lència, però les llavors de la vio-
lència masclista estan molt arre-
lades a aquesta manca de visibi-
litat”, afirma Valdivia. “Quan par-
lem d’un entorn segur cal visibi-
litat, i no només ha de ser física en
forma d’il·luminació, sinó també
simbòlica”. Per a l’experta, que hi
hagi carrers que duen noms de do-
nes afavoreix l’apropiació dels
espais per part d’elles. “Ajuda a
fer-nos la sensació que l’espai
públic també és nostre”, assevera

per afegir que “la nomenclatura és
una oportunitat de visibilitzar o de
donar veu a històries molt im-
portants de les nostres ciutats”.  

En aquest sentit, tot i que re-
coneix que en els darrers 20 anys
aquesta situació s’ha posat sobre
la taula i cada vegada hi ha més
noms de dones a l’espai públic,
alerta que “queda camí per re-
córrer”. “Si mirem els noms de do-
nes dels nostres carrers, veiem
que, en realitat, hi ha moltes ver-
ges, reines i figures de la burgesia”.

També ho reconeix Burgos,
que afirma que “ja des de fa anys
hi ha un intent encertat de com-
pensar la manca de noms de do-
nes en el nomenclàtor de Barce-
lona, on no arriben ni al 10% del
total”. En la mateixa línia, l’histo-
riador assenyala que també hi
ha una voluntat de tornar a posar
als carrers els seus noms origina-
ris, com per exemple el canvi de
nom del carrer Príncep d’Astúries,
a Gràcia, pel de Riera de Cassoles
o la rebatejada plaça del Cinc
d’Oros, a l’encreuament entre la
Diagonal i el passeig de Gràcia. 

URBANISME RACISTA
Qui va ser el general Prim? Qui era
Pizarro? I el coronel Sanfeliu?
Per què és famosa la família Xifré?
Totes aquestes figures tenen el seu

“No crec que la manca
de noms de carrers de
dones sigui violència,
però les llavors de la
violència masclista
estan molt arrelades a
aquesta manca de
visibilitat”, diu Valdivia

carrer o plaça a la ciutat de Bar-
celona. Si amb el franquisme en-
cara és fàcil identificar l’horror que
la dictadura va suposar, amb altres
períodes foscos de la història de la
capital catalana la qüestió és més
difícil. És el cas del colonialisme
dels segles XVIII, XIX i XX, amb
Catalunya com a enclavament
destacat. Així ho explica la dipu-
tada de la CUP Basha Changue,
que assenyala que la ciutat està
plena d’elements que fan refe-
rència a l’espoli de la metròpoli en-
vers les colònies. Un exemple poc
conegut i força evident és el Moll
de la Fusta, que es va començar a
anomenar així en referència a la
gran quantitat de troncs que s’hi
apilaven  procedents de  Guinea
Equatorial. 

No és ni de lluny l’únic cas. De
fet, a la mateixa Generalitat, la-
menta Changue, hi ha elements
a les façanes que representen
“persones esclavitzades”. La di-
putada considera que, en gran
part, “el desenvolupament de la
Barcelona moderna, com per ex-
emple la construcció de l’Eixam-
ple, està relacionada amb l’explo-
tació de les colònies d’ultramar”.

Si pel que fa a les dones la
manca de carrers és el problema
més gran, en aquest cas ens tro-
bem una altra situació. “Quan ets

una persona racialitzada, bé per-
què ets descendent d’aquest es-
poli i colonització i la teva famí-
lia es va veure desplaçada o bé
perquè ets del sud global, i veus
aquests elements presents sense
resignificar, sense informació i
ocupant l’espai públic, el missat-
ge és que Barcelona no et vol”, cri-
tica Changue. “S’enalteix i se ce-
lebra allò que et genera dolor i
violència”, lamenta.

És per tot això que defensa una
reparació de la memòria històri-
ca donant noms de carrers a per-
sones no blanques, però també
substituint els d’aquells perso-
natges que van ser clau en el co-
lonialisme. El cas de l’antiga pla-
ça d’Antonio López, un patrici
barceloní enriquit el segle XIX
amb el tràfic d’esclaus, és para-
digmàtic. El nom de l’enclavament
a Ciutat Vella va ser substituït el
2022 pel de plaça d’Idrissa Diallo,
un guineà que el desembre del
2011 va ser detingut a Melilla
després de saltar la tanca i que va
morir dues setmanes després en
un CIE per una insuficiència res-
piratòria.

“El desenvolupament
de la Barcelona
moderna, com per
exemple l’Eixample,
està relacionada amb
l’explotació de les
colònies d’ultramar”,
recorda Changue

“El primer intent seriós de senyalitzar els carrers de
Barcelona data del 1770, amb unes senzilles rajoles
on constava el nom del carrer o d’un edifici notable”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El reportatge del mes
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COMERÇ LOCAL4Amb l’arriba-
da del 2024 es va posar en mar-
xa una nova temporada de rebai-
xes als petits comerços de la ciu-
tat. Abans, però, el sector havia su-
perat una nova campanya de Na-
dal, el moment de l’any que el co-
merç local fa més vendes.

El president de la Fundació
Barcelona Comerç, Pròsper Puig,
fa una valoració positiva de la
campanya. “Han estat unes set-
manes molt bones, però la cam-
panya se’ns ha fet curta”, diu so-
bre Nadal. Puig afegeix que l’aug-
ment de vendes l’han notat molt,
ja que venien d’un octubre i no-
vembre “bastant fluixets”.

Tot i que la valoració general
és positiva, no tots els sectors han
triomfat igual. “És evident que no
tothom haurà tingut els mateixos
ingressos, l’alimentació i la joieria
han viscut una campanya de Na-
dal millor que el sector d’elec-
trodomèstics i tecnologia”, ar-
gumenta el president de Barce-
lona Comerç. A més, en aquest

sentit i amb la mirada posada en
les rebaixes, Puig afegeix que el
fred, que per fi ha arribat, ajuda-
rà les botigues de roba a vendre
tot l’estoc de roba d’hivern.

REBAIXES, SÍ, PERÒ...
Després de Nadal, i amb l’en-
trada d’any comencen les re-
baixes a tota la ciutat. En aquest
sentit, Puig preveu una campa-
nya de rebaixes positiva, tot i que
fa alguns matisos.

D’una banda, el màxim re-
presentant de Barcelona Comerç
augura que les rebaixes “aniran
bé” per com ha anat Nadal. “Nor-
malment, les rebaixes és la cam-
panya de més ingressos del co-
merç local després de la de Na-
dal”, explica. A més, Puig diu
que el mateix dia 7 de gener, quan
van començar les rebaixes, i els
dies posteriors, els diferents eixos
comercials de la ciutat ja van
veure com les botigues s’om-
plien més de gent que “una set-
mana normal”.

Però, d’altra banda, Puig re-
coneix que cada any el concep-
te de rebaixes es “dilueix”. “Tam-
bé és un problema perquè la
gent les comença quan vol i tot
el sector s’hauria de posar d’a-
cord per començar-les alhora, el
dia 7 de gener, com s’ha fet
sempre”, demana. En aquest

sentit, lamenta que el Black Fri-
day “ha fet molt mal” als petits
comerços i que les grans em-
preses no fan les rebaixes com
haurien de ser.

D’altra banda, Joaquim de
Toca, el portaveu de Barcelona
Oberta, l’entitat que agrupa els
comerços del centre de la ciutat,

considera que el calendari d’en-
guany de les rebaixes no afavo-
reix les promocions, ja que ar-
rencar en diumenge pot fer per-
dre “l’efecte rebaixes, que és un
consum a curt termini”. De Toca,
afegeix que preveu que el com-
portament dels clients durant el
2024 sigui similar a 2023.

Final i inici d’any satisfactori
» El president de Barcelona Comerç, Pròsper Puig, destaca la bona campanya de Nadal al comerç local
» Les rebaixes es preveuen positives, tot i que Puig demana unitat a l’hora de donar el tret de sortida

La campanya de Nadal ha estat positiva per al comerç i hi ha optimisme amb les rebaixes. Foto: Albert Cadanet/ACN

Prestació | Oberta la convocatòria per demanar ajudes
L’Ajuntament de Barcelona ja ha publicat la convocatòria general de

subvencions per a projectes, activitats i serveis de districte i de ciutat. Des del
passat 8 de gener, i fins al pròxim dia 25, es poden tramitar les sol·licituds.
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PREMIS4La Drogueria Rovira
de Sant Gervasi-Galvany, situa-
da al número 127 del carrer Ma-
drazo, rebia el passat 11 de gener
el Premi Nacional de Comerç de
la mà del president de la Gene-
ralitat, Pere Aragonès.

El guardó destaca“l’especia-
lització, el servei al client, l’a-
companyament i la perseveran-
ça” del negoci, que enguany re-
genta la quarta generació de la
família. En el seu discurs, l’actual
propietari de l’establiment, Ra-
mon Segarra, demanava “com-
plicitat” per tal de mantenir els
comerços emblemàtics i cente-
naris i assegurava que “són un
exemple de gestió, sacrifici i tre-
ball continuat”.

“No és només fer una feina,
és realment tenir una vocació. És
un ofici, una voluntat de perse-
verança i continuïtat en mo-
ments que a vegades són real-
ment difícils i complexos”, deia
per la seva banda el president de
la Generalitat, Pere Aragonès,
durant l’entrega dels premis,
celebrada a l’Auditori del Palau
de la Generalitat. Aragonès afe-
gia que els negocis centenaris re-
presenten la “resiliència” i la

“cultura de l’esforç” i, més enllà
del seu valor econòmic, remar-
ca el “valor social i cultural”.
“Generen cohesió i vida als po-
bles i ciutats”, sentenciava el
president de la Generalitat.

Al seu torn, el conseller
d’Empresa i Treball, Roger Tor-
rent, assegurava que els guar-
dons són un premi a la “perse-
verança” i detallava que el co-
merç català compta amb uns
80.000 establiments que repre-
senten 500.000 llocs de feina.
“L’impacte econòmic és eviden-
tíssim”, ressaltava.

DOBLE GUARDÓ
Cal recordar que la Drogueria
Rovira ja va rebre el 2022 el pre-
mi al comerç de proximitat en
la 23a edició del Premi Comerç
de Barcelona. El jurat va consi-
derar que aquest negoci és “un
referent en l’especialització dels
productes, en la qualitat de l’as-
sessorament personalitzat i en
el bon tracte cap al client”.
Aquest històric comerç va obrir
el 1910, fa gairebé 114 anys. A
més de ser centenària, el que fa
particular aquesta drogueria és
l’especialització. Ramon Segarra, a dalt a l’exterior del negoci, i a baix, a l’esquerra del president Aragonès. Fotos: Ajuntament i Go-

Fer de l’ofici un estil de vida
» La històrica Drogueria Rovira, del barri de Sant Gervasi-Galvany, rep el Premi Nacional de Comerç
» El seu propietari, Ramon Segarra, demana “complicitat” per mantenir els comerços emblemàtics
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CINEMA4L’onzena edició del cicle Pan-
talla Barcelona està portant a 12 centres
cívics de la ciutat una setantena de
projeccions de pel·lícules locals i inter-
nacionals aclamades per la crítica i pel
públic. El cicle, que va arrencar l’octu-
bre passat i finalitzarà el març, sobrevola
una temàtica que ens és molt familiar.
I mai millor dit, perquè el Pantalla
Barcelona posa el focus sobre les tipo-
logies de família i la maternitat. 

I és que actualment estan havent-hi
canvis en els models familiars, sovint
convivint estructures tradicionals amb
d’altres de més diverses. La societat sap
acollir aquesta diversitat? Aquesta és la
pregunta que es fa el cicle cinemato-
gràfic i que pretén respondre, o almenys
portar a reflexionar els espectadors, a
través d’una cartellera de pel·lícules
que ha anat projectant els últims mesos
i que ho continuarà fent fins al març.

Entre altres, destaquen títols com Mai-
xabel, protagonitzada per Blanca Por-
tillo i dirigida per Icíar Bollaín; Cinco
Lobitos, l’últim èxit d’Alauda Ruiz de
Azúa, amb Laia Costa com a estrella
principal; o bé En los márgenes, del di-
rector Juan Diego Botto, que compta,
entre el seu repartiment, amb noms com
Penélope Cruz i Luis Tosar. 

També s’estan projectant pel·lícules
com Una familia perfectamente nor-
mal, de Malou Reymann; Coda, de
Sian Heder, o Aftersun, de Charlotte
Wells, entre altres films. 

El cicle és organitzat per l’Institut de
Cultura de Barcelona, que agraeix la
col·laboració del Festival Inclús i d’Alz-
heimer Catalunya Fundació. Aquesta ac-
tivitat és oberta a tots els ciutadans i és
gratuïta, a més d’estar acompanyada
d’altres actes que complementen el ci-
cle cinematogràfic.

La família centra el
PantallaBarcelona
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HOMENATGE4“Ha estat una cloenda
molt emotiva per a un any amb molts
reconeixements”. No hi ha millor ma-
nera de valorar l’acte d’entrega de la
Medalla d’Or al Mèrit Cultural que l’A-
juntament va fer dilluns dia 11 de de-
sembre a l’Editorial Joventut, funda-
da fa un segle a Barcelona.

Així ho comenta Lluís Zendrera,
gerent i net del fundador d’aquesta
empresa familiar, amb seu al carrer
Provença, famosa per ser qui edita la
sèrie de Les aventures de Tintín a Es-
panya. De fet, és l’única editorial del
món que les edita fora del segell
Casterman.

Ara bé, Joventut no és només Tin-
tín. “Sempre ens ha donat molta no-
torietat, però no és tot el que fem”, re-
ivindica Zendrera. No és per a menys,
atès que actualment l’Editorial Jo-
ventut és present a més de 40 països
i té distribució a Amèrica Llatina i els
Estats Units. Des dels seus inicis, l’e-
ditorial va treballar amb autors com
Josep Maria Folch i Torres, Josep
Carner o Carles Riba, així com il·lus-
tradores com Lola Anglada i el dibui-
xant Joan Junceda, entre molts altres.

Per celebrar els seus 100 anys,
l’Ajuntament ha elaborat un catàleg del
centenari de l’editorial, mentre que la
biblioteca Jaume Fuster ha acollit re-
centment una mostra sobre la història
del segell barceloní.

L’Editorial Joventut
rep la Medalla d’Or
de l’Ajuntament

Humor per pair 
els canvis a ‘Últims 
dies a l’Eixample’

LITERATURA4L’auditori de l’Espai
Línia es va omplir el 30 de novembre
de gom a gom amb veïns i lectors que
volien parlar amb Ferran Escoda sobre
la seva darrera novel·la, Últims dies a
l’Eixample, editada per La Magrana, on
explica, d’una manera còmica, però
transcendent, el declivi d’un barri i d’u-
na manera de viure.

Sobre l’escenari, acompanyant Es-
coda, hi havia un seu bon amic, el crí-
tic literari Estanislau Vidal-Folch, que
va dirigir l’acte. Tot i que el llibre és una
gran exageració amb finalitats còmi-
ques, és ple de veritats. El protagonis-
ta, en Deulofeu, és “un resistent a l’Ei-
xample”, com diu Escoda. Fill d’una
nissaga que es va enriquir fabricant bi-
cicletes, després de tota la vida a l’Ei-
xample, ara veu com el seu barri es
transforma i perd la seva identitat.

Però Escoda es nega a identificar-se
totalment amb Deulofeu i també re-
ivindica que la història va més enllà de
l’Eixample. “Jo volia construir una
persona angoixada en un espai urbà. I
quin de millor que el meu entorn, en el
qual he viscut els últims 20 anys i on he
anat detectant uns fets que no els aca-
bo de pair”, va dir l’escriptor.

Foto: Andreu Asensio

Culturade Barri Serveis | Conciliar la vida cultural
La Xarxa de Centres Cívics i la de biblioteques han creat un 
servei de cangur per facilitar l’assistència a esdeveniments

culturals. Es diu Concilia Cultura i cal demanar cita. 

“Ha estat una cloenda molt
emotiva per a un any amb
molts reconeixements”,
afirma Lluís Zendrera

Cuina, història, pintura o idiomes: descobreix
l’univers dels tallers dels centres cívics

Fo
to

: A
rx
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brir els secrets de la cuina, fer un debut
en el teatre, iniciar-se en la pintura, co-
sir o fer pastissos, així com aprendre la
història dels grans imperis de la huma-
nitat són algunes de les activitats que
planteja la nova temporada de tallers d’hi-
vern als centres cívics de Barcelona. 

Les inscripcions per als tallers ja estan
obertes. Es poden fer en persona, demanant
informació als taulells dels centres cívics, o
bé a través d’un aplicatiu web d’inscripcions,
disponible al portal dels centres cívics:
ajuntament.barcelona.cat/centrescivics. 

La cinquantena de centres cívics que
ofereixen tallers tenen un calendari di-
ferent. És a dir, que hi ha centres on pot-

ser ja ha començat algun dels tallers, tot
i que bona part han arrencat l’activitat
després de les festes de Nadal. 

Les inscripcions als tallers contem-
plen descomptes per a persones en si-
tuació d’atur o amb alguna discapaci-
tat. En aquests casos, cal matricular-se
en persona per poder presentar els
documents pertinents per a la sol·lici-
tud. En alguns centres, a més, també
s’apliquen altres bonificacions i des-
comptes, que cal preguntar abans de fer
la inscripció. 

Amb tot, els tallers dels centres cívics
són una bona oportunitat per trencar amb
la rutina diària i obrir-se a nous horitzons
del coneixement o de l’art. 
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“Al bàsquet li va costar molts anys
enamorar-me. Sempre m’havia
agradat, però en un moment clau
de la meva vida va passar de ser un
complement a una prioritat”, se
sincera Gala Mestres (Vilanova i la
Geltrú, Barcelona, 1994). 

L’alera de l’Uni Ferrol va co-
mençar a veure l’esport de la cis-
tella amb uns altres ulls al Cana-
dà, on havia aterrat per fer un curs
intensiu d’anglès. “Ho vaig passar
malament perquè no parlava ga-
ire l’idioma. El bàsquet [jugava al
Mount Royal Cougars] em per-
metia desconnectar i estar millor
amb mi mateixa”, comparteix
Mestres. Quan va tornar a casa, va
“sentir” que havia d’intentar gua-
nyar-se la vida com a basquetbo-
lista i va començar a fruir de
debò als partits i entrenaments.  

El seu camí no ha sigut fàcil ni
convencional, i per això valora tant
l’esforç diari i la feina ben feta. “A
vegades no m’acabo de creure on
soc. Miro enrere i recordo que no
m’havia imaginat arribar fins aquí
perquè no gaudia prou del bàsquet
i no sabia si voldria arribar tan llu-
ny. Veia que tenia aptituds i m’hi
esforçava al màxim, i, alhora, pa-
tia perquè sempre em quedava a
les portes de jugar els campionats
amb la selecció catalana i espa-
nyola. Amb el temps, reunia for-
ces per continuar endavant”, diu.  

L’estiu de 2012 no ho va acon-
seguir. Mesos abans de fer els 18,
se sentia “frustrada” per les “des-
il·lusions” acumulades amb les
seleccions i perquè feia anys que

volia viure una vida “normal” d’u-
na noia de la seva edat, i gaudir, per
exemple, de l’Interrail que havia
programat amb les amigues. “En
aquella època em costava molt
jugar a bàsquet i reconec que, per
molt que m’hi deixés l’ànima, no
era fàcil de dirigir. De fet, aquell es-
tiu venia d’una temporada dura i
amb èxits esportius amb el júnior
i el sènior del Bàsquet Femení Sant
Adrià de Jordi Vizcaíno, amb qui
em vaig retrobar el curs passat al
Club Joventut Badalona. Tenim
bona relació”, exposa.    

Com que necessitava fer un pa-
rèntesi del bàsquet, Mestres va de-
cidir deixar de jugar un temps in-
definit. Mesos més tard, potser
més aviat del que es pensava, va
reaparèixer al CB Samà, on va viu-
re la seva segona etapa. El curs se-
güent el disputaria sencer amb el
Barça CBS i després s’incorpora-
ria al Basket Almeda, un destí que
va triar, sobretot, per retrobar-se
amb persones que s’estimava del
seu pas pel CB Sagrat Cor Sarrià
(CBF Sarrià), com Marlés Balart.

ERASMUS A ITÀLIA   
Ja durant la temporada a Corne-
llà, tenia clar que el curs següent
marxaria d’Erasmus a Itàlia. L’en-
trevistada reprendria el contacte
amb la pilota al Lima Horta Bàs-
quet d’Isaac Fernández: “Va ser
una temporada de transició per-
què sabia que el curs següent vo-
lia aprendre anglès al Canadà”.
Quan va tornar, el seu destí va ser
al CB Arxil, de Lliga Femenina 2. 

Ara, a Ferrol, a l’Uni Ferrol i a
Lliga Femenina, gaudeix molt
dins i fora de la pista amb l’afició
i un bon grup humà. “Reconec que
al principi em va costar acostu-

mar-me al sistema de joc de Lino
López i ara m’hi sento molt més
còmoda. És un tècnic que et fa
créixer perquè potencia i millora
les teves virtuts. Et transmet mol-
ta confiança, t’escolta i és sincer.
És un any amb il·lusions i ambi-
cions com a equip”, exposa. 

Amb el temps, la vilanovina ha
après a fer-se i acostumar-se als
llocs on la porta l’ofici i a Ferrol viu
amb la seva companya d’equip
Marta Gómez, amb qui s’entén
molt bé. Mestres té penjades a la
paret fotos especials per a ella, so-
bretot de viatges, una de les seves
grans passions, i que la fan sentir
més a gust en una casa on té una
habitació per pintar. Li agrada di-
buixar la figura humana amb car-
bonet i pintar amb aquarel·les.     

“Amb les persones amb qui
tens confiança el silenci no és in-
còmode, sinó més aviat part del
viatge i de la conversa, i a vegades
transmet molt més que les pa-
raules. Quan llegeixo m’agrada es-

tar molt en silenci”, es retrata. Si
el llibre l’atrapa i té temps, s’hi pot
passar la tarda entre històries i
ampliant coneixements sobre
qualsevol tema. És un cul in-
quiet i una gran fan de la ciència-
ficció. Joc de Trons i The Last of
Us són les seves sèries favorites i
de pel·lícules en té moltes: Mu-
jercitas, The Royal Tenenbaums,
Billy Elliot... El seu director de
capçalera és Wes Anderson. Li en-
canta observar, escoltar i com-
partir, i és molt extravertida. “La
Gala sap perdre’s en ella mateixa
i es cuida molt, i també cuida molt
bé les altres persones”, la retrata
la seva amiga Cynthia Molina, ca-
pitana del CB Granollers.   

Graduada en Història de l’Art
i enamorada del cubisme, l’antic
Egipte, el surrealisme de Salva-
dor Dalí i Frida Kahlo o el París
de la Belle Époque, Mestres té un
màster en Gestió Cultural i somia
a treballar en un museu com a
curadora d’exposicions. 

Al Cadí La Seu va viure la
seva primera experiència a l’elit,
amb un primer any “amb poca
incidència” i un segon en què
una lesió al dit i a l’espatlla la van
fer entrar “tard” a pista. Aquella
temporada es retrobaria com a
jugadora i persona al CD Za-
marat. “A Zamora vaig gaudir
molt tant dins com fora de pis-
ta, amb companyes com la Cla-
ra Che i la Isa Latorre. Va ser una
llàstima quedar-nos a les portes
de l’ascens a Lliga Femenina”, la-
menta Mestres. Els ho va impe-
dir el CB Jairis, l’amfitrió de la
Final a Quatre, en l’adeu a les
pistes de Marta Montoliu.  

S’emociona recordant la Liga
Sudamericana que va guanyar
amb el club Félix Pérez Cardozo
paraguaià, “el millor regal” que li
ha fet l’esport. Un èxit assolit
“amb un grup de persones ober-
tes i encantadores, i unes jugado-
res que es deixaven la pell dins de
pista”. “És una aventura de les que
no es tornen a repetir”, afegeix. 

Són capítols de la història
que ha acabat sent d’amor de
Mestres amb el bàsquet i que va
començar a l’Escola Llebetx, de
Vilanova i la Geltrú. “Em recor-
do força alta, almenys la més alta
de la classe, coordinada i fent de
tot a la pista. Després de l’expe-
riència al CB Samà, a primer
d’ESO vaig marxar al Sarrià, i el
suport de la família, sobretot de
ma mare, la Teresa Ricart, va ser
clau. Suposo que ella veia que te-
nia talent i li sabia greu que el
desaprofités, però, com t’he anat
explicant, durant molts anys no
vaig acabar de gaudir amb el
bàsquet. Ara és diferent”, con-
clou, orgullosa, Mestres. 

Toni Delgado
SARRIÀ

L’amor deGalaMestres
» La vida de l’alera de l’Uni Ferrol, exjugadora del CB Sagrat Cor Sarrià, va canviar per sempre al Canadà
» “Al bàsquet li va costar anys enamorar-me, malgrat que sempre m’havia agradat”, diu la vilanovina 

Gala Mestres, amb uns llibres de ciència-ficció. Foto: Marta Gómez

Handbol | El CE La Salle Bonanova rep el Club Handbol la Garriga 
El CE La Salle Bonanova rebrà el pròxim dissabte 20 de gener a les 18.00 hores 

el Club Handbol la Garriga, en partit corresponent a la 19a jornada de Lliga 
Catalana. L’equip hi arribarà després de superar un inici de temporada molt difícil.
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Àngel Llàtzer, Manu Guix i La Perla 29
porten als escenaris el clàssic de Saint-
Exupéry, El Petit Príncep, amb una com-
binació de cançons interpretades per ac-
tors reals i personatges virtuals, amb una
escenografia visual espectacular i mà-
gica que fa viatjar l’espectador. L’es-
pectacle es pot veure a la sala Paral·lel
62 fins al 28 de gener.

Teatre

El Petit Príncep
A. Llàtzer, M. Guix i La Perla 29

Setè disc d’Èric Vinaixa i cinquè en solitari.
El cantant miravetà desgrana en aquest
nou àlbum el seu món interior, ple de cla-
robscurs i llums. Aquest treball ha estat
gestat de manera íntegra a Miravet, a la
Ribera d’Ebre, i inclou 12 temes que
conformen una fotografia emocional i
que experimenten amb noves sonoritats
per abraçar els sentiments de l’autor. 

Música

L’ambiciosa La sociedad de la nieve, del ci-
neasta barceloní Juan Antonio Bayona, ar-
riba a Netflix. Aquesta cinta, que narra la
història de l’avió que es va estavellar als
Andes el 1972 i dels seus passatgers su-
pervivents, és el film més car de la histò-
ria del cinema espanyol i és candidat als
Oscars, en la categoria de Millor Pel·lícu-
la Internacional.

Pelis i sèries

La sociedad de la nieve
J. A. Bayona

Les mil cares de la nit
Èric Vinaixa

Roba a només 1 euro
La Nau Bostik de Barcelona escalfa motors per acollir el Two
Market, el famós mercat de roba vintage i de segona mà on
tots els productes costen només un euro. Se celebrarà el 21
de gener de 10 del matí a set de la tarda i l’entrada costa tres

euros. De fet, ja es poden comprar online, tot i que també
se’n poden adquirir a les taquilles. En aquesta edició hi ha

previstes una seixantena de parades, que posaran a disposi-
ció de tothom més de 6.000 peces de roba, així com llibres,
vinils, bijuteria i molts més tresors. El Two Market forma part

del programa de la Festa Major del Raval de Barcelona. 

M A R C  G I R ÓQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Rita té set anys, té problemes greus de
comunicació a l’escola i s’ha inventat una
bombolla que la protegeix dels qui l’en-
volten. Viu en el seu silenci, no parla amb
ningú, però a casa no calla. La seva
mare, l’Anna, viu atrapada en una bom-
bolla de culpabilitat. Les dues dones
aprendran a superar les seves pors i vul-
nerabilitats.

Llibres

El silenci dels astronautes
Laia Fàbregas

|Stalker 2
Stalker 2 és un dels videojocs més esperats del 2024. Combina RPG, shooter i

supervivència als voltants d’un Chernobyl apocalíptic. Per a PC i Xbox.
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Viuen línia

Marc Giró (Barcelona, 1974) és un dels presenta-
dors catalans més carismàtics de la televisió.
Ara, acaba de renovar amb TVE per continuar
presentant el seu Late xou, un programa noc-
turn d’entrevistes i espectacles on porta a ter-
me, de manera desacomplexada i trencadora,

un estil molt característic i personal a l’hora
d’entrevistar i conduir un espai d’entreteniment.
De fet, tot plegat li ha valgut rebre el Premi Na-
cional de Comunicació de la Generalitat pel seu
llenguatge proper i distès i, també, per norma-
litzar la informació sobre cultura en un progra-
ma de caràcter humorístic, com és el Vostè Pri-
mer, que presenta a RAC1. D’aquesta manera,
aquest llicenciat en Història de l’Art i durant 17

anys editor de moda de la revista Marie Claire es
consolida com un dels comunicadors més influ-

ents del panorama audiovisual català.

Famosos

Ser un dels ‘showmans’ més carismàtics
Acaba de renovar com a presentador de Late xou, a TVE

Ha rebut el Premi Nacional de Comunicació 
El Govern li ha atorgat per la seva manera de fer desacomplexada

Elogis i felicitacions dels admiradors
Les xarxes el destaquen com un dels comunicadors més influents
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Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

HIPOTÈRMIA

El fred empitjora substancialment tots els problemes
relacionats amb els sistemes circulatori i respiratori  

RISCOS

CIRCULACIÓ

ROBA

E S T I L S  D E  V I D A

i GENT GRAN
Després d’una tardor tan suau com la que hem viscut, l’arribada
de l’hivern i la baixada pronunciada de les temperatures és més
perillosa que mai. Especialment per a les persones grans.  El fred
afecta més els majors de 75 anys perquè els seus mecanismes
de termoregulació estan alterats a conseqüència de l’envelli-
ment. O sigui, que generen menys calor i a la vegada la perden
més fàcilment. Per aquesta raó les persones grans han de seguir
el millor consell possible pel que fa al fred, que és anticipar-se i
prevenir-lo amb els mitjans adequats. 

La prevenció no només implica una bona temperatura a la
llar, mai inferior a vint-i-un graus, i roba adequada, amb diverses
capes. També requereix una dieta que afavoreixi la producció
d’energia, rica en carbohidrats i aliments amb un contingut ele-
vat de proteïnes. Els líquids són imprescindibles, perquè a l’hi-
vern no sentim tanta set, però tenim el mateix risc de deshidra-
tació que la resta de l’any. I l’exercici físic. Per molts problemes fí-
sics que patim cal exercitar-se regularment, perquè així afavo-
rim el benestar en general, però també perquè generem calor,
ni que sigui una mica, durant el procés.      

Lamillormanera de no passar fred

Un dels problemes més greus que provoquen les baixes
temperatures i que pot conduir a la mort és la hipotèrmia  

Les claus

Les persones grans més vulnerables són les que viuen soles 
o les que pateixen malalties com l’ictus o la demència

La roba per a l’hivern ha de ser còmode, i convé vestir-se
per capes per adaptar-se millor als canvis tèrmics 
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